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سفیر ایران در اوکراین:

امکان خروج اتباع ایرانی از اوکراین فراهم شد
سفیر جمهوری اسلامی ایران در اوکراین با 
اشاره تس�هیل خروج اتباع ایرانی مقیم این 
کش�ور گفت: امکان خ�روج اتب�اع ایرانی از 

اوکراین فراهم شد.
ب��ه گ��زارش خبرنگار سیاس��ت خارج��ی ایرنا، 
منوچهر مرادی با اش��اره تسهیل خروج هموطنان 
مقیم اوکراین، در توییتی نوش��ت: »خوش��بختانه 
با پیگیری س��فارت در اوکرای��ن، تلاش همکاران 
وزارت خارجه، همراهی صمیمانه س��فرای محترم 
در ورش��و، بوداپس��ت و بخارس��ت و حمایت وزیر محترم امور خارجه امکان خروج اتباع 

ایرانی از اوکراین فراهم شد.«
سفیر جمهوری اسلامی ایران در اوکراین ابراز داشت: امیدوارم هم وطنان عزیز بسلامت 

به دامان میهن برگردند.

مجلس نتوانست در مورد اخذ مالیات از مناطق آزاد 
تصمیم بگیرد

نمایندگان مجلس ش�ورای اسلامی نتوانس�تند در مورد اخذ مالیات از مناطق 
آزاد تصمیم بگیرند لذا این بند به کمیسیون تلفیق ارجاع شد.

به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا در نهمین جلسه مجلس شورای اسلامی برای بررسی 
لایح��ه بودجه ۱۴۰۱، نمایندگان بند)ش( تبصره ۶ لایح��ه بودجه را به دلیل مغایرت با 

برنامه ششم توسعه به کمیسیون تلفیق ارجاع دادند.
لازم به ذکر است در جلسات گذشته صحن علنی برای بررسی لایحه بودجه، بند )ش( 
تبصره ۶ به تصویب نمایندگان رسیده بود. اما امروز »عبدالرضا مصری« که ریاست صحن 
علنی را بر عهده داش��ت این بند را مغایر برنامه شش��م توسعه اعلام کرد که باید دو سوم 
رای  نمایندگان را به همراه داشته باشد. اما پس از رای گیری این بند، رای لازم را نیاورد 

و به کمیسیون تلفیق ارجاع شد.
در بند ش تبصره ۶ آمده است: »در سال ۱۴۰۱ مناطق آزاد تجاری- صنعتی و مناطق 
ویژه اقتصادی مش��ابه سرزمین اصلی مش��مول پرداخت مالیات بر ارزش افزوده )وی.ایِ.

تی( خواهند بود.«

عضو کمیسیون تلفیق:

  هنوز کمیسیون تلفیق درباره ارز ترجیحی 
به جمع بندی نرسیده است

یک عضو کمیس�یون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ گفت که هنوز کمیس�یون تلفیق به 
جمع بندی درباره ارز ترجیحی در بودجه س�ال آینده نرسیده و مصوبه ای هم 

نداشته است.
علی رضایی در گفت وگو با ایسنا در واکنش به انتشار اخباری درباره اجرای آزمایشی 
حذف ارز ترجیحی در برخی ش��هرها گفت: این موارد نظرات ش��خصی برخی از اعضای 

کمیسیون تلفیق است.
وی افزود: هنوز کمیسیون تلفیق درباره ارز ترجیحی جمع بندی نداشته چون اختلاف 
نظره��ای جدی در مورد آن وجود دارد. ملاحظ��ات و ابهامات هم به دلیل آماده نبودن 

زیرساخت ها است.
رضای��ی مجددا تأکی��د کرد: هنوز کمیس��یون تلفیق مصوبه ای درب��اره ارز ترجیحی 
نداش��ته اس��ت. نظرات مختلفی وجود دارد. کمیس��یون تلفیق به دنبال آن است که به 

سود مردم کار کند.
به گزارش ایس��نا، به گزارش ایسنا، هفته گذشته  و در جریان بررسی بخش درآمدی 
بند الحاقی ۱، تبصره ۱ بودجه علی اکبر کریمی نماینده اراک پیش��نهاد حذف این بند 
مربوط به اختصاص منابعی برای تأمین کالاهای اساسی را مطرح کرد که در نهایت این 

موضوع به پیشنهاد رئیس مجلس به کمیسیون تلفیق ارجاع شد.
در بخش هزینه ای این بند آمده است که معادل ۹ میلیارد دلار برای تأمین کالاهای 

اساسی، دارو و تجهیزات پزشکی براساس نرخ ترجیحی اختصاص پیدا می کند.
ای��ن بن��د به معنای اس��تمرار پرداخت ارز ترجیحی در س��ال آینده اس��ت که دولت 
 ب��ا آن مخال��ف اس��ت لذا این بن��د به کمیس��یون تلفیق ارجاع ش��ده ت��ا در مورد آن 

تصمیم گیری کند.

رییس دفتر بازرس�ی نهاد ریاست جمهوری و 
نماینده ویژه رئیس جمهور در مبارزه با فساد از 
آزادسازی ناقص و یا رها شدن بخشی از محوطه 
ساحلی آزاد شده در سواحل دریای خزر انتقاد 

کرد.
به گزارش ایرنا ، حجت الاس��ام حس��ن درویشیان 
که به مازندران سفر کرد و در حال بازدید از سواحل 
آزاد ش��ده این شهرستان است ، از سواحل آزاد شده 
شهرس��تان رامس��ر ش��امل منطقه هت��ل کوثر، پاژ 
ش��هرداری، دهکده س��احلی و منطقه ساحل توسکا 
بازدید کرد و از این که عقب نش��ینی در بخش��ی از 
س��واحل این شهرس��تان و دیگر مناطق استان های 
ش��مالی به صورت کامل انجام نشد و یا پس از عقب 
نشینی ، محوطه به حال خود رها شده ، انتقاد کرد.

وی با تاکید بر این که س��ازه های موجود در حریم 
۶۰ متری ساحلی باید به صورت کامل تخریب شود ، 
گفت : هرگونه ساخت و ساز در حریم ۶۰ متری دریا 
به دلیل این که در بستر خاف انجام شده است باید 
تخریب ش��ود و دستگاه ها باید با عقب نشینی کامل 

از حریم دریا ، در بستر مجاز فعالیت کنند.
درویشیان افزود : دس��تگاه های دولتی ، نهادهای 
نظام��ی و ارتش به دس��تور رییس جمه��ور مبنی بر 
آزاد سازی سواحل به نفع مزدم تمکین کردند و این 

دستور برای همگان لازم الاجرا است .
رییس دفتر بازرس��ی نهاد ریاست جمهوری هنگام 
بازید از سواحل ش��هرداری رامسر از وضعیت موجود 

انتقاد کرد و گفت : ش��هرداریباید ضمن آزاد س��ازی 
کامل حریم ۶۰ متری به سرعت فضایی مناسب برای 
بهره مندی گردشگران و مردم فراهم کند، چرا که در 
حال حاضر این فضا به هیچ وجه شرایط خوشایندی 

ندارد.
وی با تعیین ضرب الاج��ل یک روزه برای تخریب 
س��ازه های باقی مانده در حریم دریا ، افزود : س��ازه 
ه��ای باقی مانده باید تخریب ش��ود ضم��ن این که 

نهادهایی مانند ش��هرداری ک��ه متولی خدمات دهی 
در س��واحل آزاد شده می ش��وند حق دریافت هزینه 
از مردم را ندارند و چنانچه گزارش��ی در این زمینه و 
همچنین عدم تخریب ارسال شود با نهاد های متولی 

برخورد می شود.   
درویش��یان گفت : بحث مهم در آزاد س��ازی بهره 
مندی و دسترسی مردم به ساحل است، درحالی که 
در مناطق ساحلی آزاد شده ماننده هتل کوثر رامسر 

با وجود آزاد سازی شرایط مناسبی برای بهره مندی 
مردم وجود ندارد که نیاز اس��ت به س��رعت اقدامات 
لازم انجام شود و زیباس��ازی برای بهره مندی مردم 

در دستور کار قرار گیرد.
فرماندار رامسر نیز در تش��ریح میزان سواحل آزاد 
ش��ده در رامس��ر گفت : از میزان ۲۰ کیلومتر ساحل 
رامس��ر، ۱۸ کیلومتر آن از گذش��ته تا ب��ه امروز آزاد 
س��ازی شده است، ۲ کیلو متر باقی مانده حدود هزار 
متر در ۲۹ فقره متعلق به اش��خاص اس��ت که طرح 
دعوا در محاکم قضایی انجام شده است و باقی مانده 
هم بخش��ی در تصرف هتل کوثر بود که آزاد س��ازی 
ش��ده است و بخشی هم متعلق به شهرداری ها است 

که آزاد سازی باید انجام شود.
محمد آزاد در خصوص حریم ساحلی که در اختیار 
ی��ک نهاد  نظامی ق��رار دارد ، اظهار کرد که تصمیم 
گیری برای آزاد س��ازی حریم این منطقه بر اس��اس 

دستور ستاد مشترک است.
وی همچنی��ن در خص��وص محوطه س��احلی تله 
کابین رامسر گفت: به طور مشخص تله کابین رامسر 
در حریم ۶۰ متری دریا قرار ندارد و بر اس��اس اعام 
منابع طبیعی تاسیس��ات تله کابین در حریم ۶۰ متر 

واقع نیست و تجاوزی صورت نگرفته است.
فرمان��دار رامس��ر افزود : منابع طبیع��ی در تمامی 
حریم ۶۰ متری س��ند مالکیت دریافت کرده اس��ت، 
چنانچه در محوطه تله کابین تجاوزی صورت گرفته 

بود در دستور آزاد سازی قرار می گرفت.

رییس کمیس�یون اقتصادی مجلس با اش�اره 
به نشس�ت س�ران قوا در مورد کالاهای اساسی 
گفت: نرخ مالیات بر ارزش افزوده برخی کالاهای 

اساسی ترجیحی می شود.
در ادامه جلس��ه علنی روز ش��نبه ۷ اسفند مجلس 
شورای اس��لامی محمد کاظم دلخوش نماینده مردم 
صومعه سرا گفت: در ماده ۶ قانون برنامه مصوب شده 
است که هرگونه معافیت مالیاتی خارج از قانون نباید 
مصوب ش��ود. وی تاکید کرد: در جلس��ه سران قوا و 
ش��ورای عالی اقتصادی در بعضی از بخش ها معافیت 

معافیت مالیاتی اعلام کردند.
دلخوش با بی��ان اینکه این مصوبه نش��ان می دهد 
مجلس سرکار است گفت: هر معافیتی که بخواهد به 
تصویب برسد باید با تصویب مجلس باشد، نمایندگان 

مجلس آماده همکاری با دولت هستند.
وی تاکید کرد: ش��ب گذش��ته آقای��ان تصمیماتی 
در م��ورد معافیت مالیات بر ارزش افزوده بخش��ی از 
کالاهای اساس��ی گرفتند که این مصوب��ه مغایرت با 
قانون دارد. دلخوش ادامه داد:  در ماده ۲ قانون مالیات 
بر ارزش افزوده معافیت ها مشخص شده است تصمیم 
گیری در مورد این موضوعات باید به مجلس س��پرده 
ش��ود،مقام معظم رهبری وقتی ای��ن اختیارات را به 
سران قوا دادند، اختیارات برای قانونگذاری را ندادند. 
در ادامه علی نیکزاد نایب رئیس مجلس که ریاس��ت 
جلسه را بر عهده داشت گفت: علاوه بر رئیس مجلس 
،رئیس کمیس��یون برنامه و رئیس کمیسیون اقتصاد 
در جلسات ش��ورای هماهنگی حضور دارند. در ادامه 
محمدرض��ا پورابراهیمی رئیس کمیس��یون اقتصادی 

مجلس شورای اس��لامی در پاسخ به این تذکر گفت: 
از س��ال ۹۷ با توجه به دس��تور مق��ام معظم رهبری 
و حکم حکومتی ایشان ش��ورای هماهنگی اقتصادی 
تشکیل شد، در حکمی که مقام معظم رهبری تبیین 
کردند، تصریح شد که هیچ گاه نباید قوانین موجود با 
تصمیمات ش��ورای هماهنگی مورد تعرض قرار گیرد، 
مگر اینکه اضطراری وجود داش��ته باشد. پورابراهیمی 
در م��ورد مصوبه اخیر ش��ورای هماهنگی س��ران قوا 
گفت:  موضوع مالیات ارزش افزوده کالاهای اساس��ی 
به دلیل ش��رایط تورمی کشور در جلسه سران قوا به 
صورت مفصل مورد بررسی قرار گرفت در رسانه ملی 
ش��د که مالیات بر ارزش افزوده حذف ش��د،در حالی 
که نرخ ترجیحی تصویب ش��د. نرخ پایین تر نس��بت 
ب��ه ۹ درص��دی که در قانون اس��ت. وی ادامه داد: به 
دلیل شرایط تورم در کشور و ضرورت تأمین کالاهای 
اساس��ی مقرر ش��د که نرخ ترجیحی مالیات بر ارزش 
افزوده ادام��ه پیدا کند تا کالاهای اساس��ی با قیمت 
پایین تری به دس��ت مردم برسد تا در بازه زمانی یک 

ساله چارچوب های مشخص فراهم شود.

در نشست س�تاد ملی مقابله با کرونا از تولید 
واکس�ن مخص�وص س�ویه امُیک�رون از س�وی 
مجموعه دارویی برکت خبر داده شد و همزمان 
ب�ا ای�ن روی�داد، رییس جمهور هم ب�ر ضرورت 
اقناع افکارعمومی برای تزریق دُز سوم واکسن 
و افزایش جرای�م بی توجهی به ش�یوه نامه های 

بهداشتی تأکید کرد.
ب��ه گزارش خبرن��گار ح��وزه دولت ایرن��ا از پایگاه 
ابراهیم  اطلاع رسانی ریاست جمهوری، آیت الله »سید 
رئیس��ی« پیش از ظهر ش��نبه در جلس��ه ستاد ملی 
مقابله با کرونا از ارائه گزارشی با موضوع کاهشی شدن 
روند ابتلا و قربانیان موج ششم همه گیری کرونا ابراز 
خرس��ندی کرد و گفت: البته این مسأله به هیچ وجه 
نباید باعث سست شدن اجرای اصول بهداشتی شود.

رییس جمهور از همه آحاد مردم، اصناف و کارمندان 
خواست همچنان با دقت و به طور کامل شیوه نامه های 
بهداش��تی را رعایت و به ویژه از برگزاری و حضور در 
اجتماعات پرهیز کنند و افزود: دس��تگاه های متولی، 
اجرای پروتکل های بهداش��تی را به طور جدی و مؤثر 

پیگیری کنند. وی در ادامه برخی اماکن پرخط برای 
شیوع کرونا را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: یکی 
از پرخطرترین محل ها برای شیوع کرونا، وسایل حمل 
و نقل عمومی اس��ت و لذا مس��ئولان مربوطه پیگیر 
اجرای دقیق پروتکل ه��ا از جمله در خطوط هوایی و 

رعایت مصوبه سقف ۶۰ درصدی در پروازها باشند.
آیت الله رئیس��ی با اش��اره به گزارش ارائه ش��ده در 
جلس��ه درباره کیفیت بازدارندگی جریمه های در نظر 
گرفته شده برای عدم رعایت شیوه نامه های بهداشتی، 
تصریح کرد: لازم است این جریمه ها با هدف افزایش 
بازدارندگ��ی و ارتق��ای توج��ه به دس��تورالعمل های 

بهداشتی مربوط به کرونا مورد بازنگری قرار گیرند.
رییس جمهور در بخش دیگری از سخنانش به اهمیت 
تحقیق و پژوهش درباره آثار و عوارض اجتماعی و روانی 
کرونا اش��اره و خاطر نش��ان کرد: مطالعه عوارض ناشی 
از کرونا برای افراد در ابعاد ش��خصی و اجتماعی بس��یار 
مهم و پش��توانه عملک��رد و تصمیم گیری های بهتر ما 
در آینده اس��ت، لذا این موضوع باید بس��یار مورد توجه 
بگیرد و از نتایج تحقیقات و تجربیات دیگران نیز به نحو 
احس��ن استفاده شود. آیت الله رئیسی همچنین با اشاره 
به گزارش��ی که درباره طب س��نتی در جلسه ارائه شد، 
مواجه��ه عالمانه ب��ا این موض��وع را در محافل علمی و 
دانش��گاهی از مصادیق تضارب آرا و آزاداندیشی دانست 
و از دانشگاه های علوم پزشکی و وزارت بهداشت خواست 
فضایی را فراهم کنند تا متخصصان این عرصه بتوانند در 
جمع اساتید و صاحب نظران پزشکی به بحث و گفت وگو 
درباره نظرات شان بپردازند و مردم از نتیجه این مباحث 

بهره مند شود.

پور ابراهیمی: 

نرخ مالیات بر ارزش افزوده برخی کالاهای اساسی، ترجیحی می شود
در ستاد مقابله با کرونا اعلام شد

افزایش جرایم بی توجهی به شیوه نامه های بهداشتی

 سازه ها در حریم ۶۰ متری ساحل باید کامل تخریب شوند
نمایندهرئیسجمهور:

چنانچه همگان می دانند "دریاچه اورمیه" در 
دهه ۸۰ بزرگ ترین دریاچه داخلی ایران بود اما 
در دوران دولت های نهم و دهم سیاس�ت های 
س�د س�ازی در محدوده دریاچه اورمیه باعث 

گردید که این دریاچه به اغما رود!
اما طی س��ال هایی ک��ه این پهنه آب��ی با اجرای 
سیاس��ت های آب از سوی دولت یازدهم و دوازدهم 
مواجه گردید صحبت هایی درباره احداث چند س��د 
در حوضه آبریز این دریاچه شنیده شد که به معنای 

زنگ خطر مرگ دریاچه اورمیه بود.
ای��ن در حالی اس��ت ک��ه در آن س��الها برخی از 
کارشناس��ان آب با تأکید بر ممنوعیت ساخت سد 
در مس��یر نگین فی��روزه ای آذربایجان تاکید کرده 
بودند که احداث س��د سیمینه  رود با ۳۰۰ میلیون 
مترمکعب آب به معنای مرگ کامل دریاچه اورمیه 

خواهد بود اما هیچ گوش شنوایی آن را نشنید!
  س�تاد احیا نتوانس�ت در هدایت آب  های 

سطحی به دریاچه موفق عمل کند!
دریاچ��ه اورمیه به عنوان نگین فی��روزه ای یکی 
از جاذب��ه های طبیعی و مهم آذربایجان  اس��ت که 
از ده��ه ۷۰ با بحران مواجه ش��د ب��ه طوری که در 
ابتدا کارشناس��ان دلیل خشک شدن این دریاچه را 
سدس��ازی هایی که در حوضه دریاچه اورمیه انجام 
می گرفت دانسته و عده ای دیگر نیز احداث میانگذر 
تبریز - اورمیه بر روی دریاچه را مقصر اصلی خشک 

شدن آن عنوان کردند.
بعدها آنچه که همگی بر آن یقین داشتند کاهش 
نزولات جوی بود که سبب شده تا با افزایش میزان 
گازهای گلخانه ای رژیم بارشی در سراسر جهان و به 
تب��ع آن در حوضه دریاچه اورمیه نیز تغییر یافته و 

سال های خشکسالی را تجربه نماییم.
پس از هشدار دوستداران محیط زیست استانهای 
آذربایجان ش��رقی، آذربایج��ان غربی و حتی تهران 
مبنی بر خشک شدن دریاچه اورمیه و تشکیل ستاد 
احیای دریاچه اورمیه اما، تصمیم    گیران این ستاد نیز 
سدسازی را یکی از پرمخاطره  ترین اقدامات در بروز 
این بحران مطرح کرده و ستاد احیا تصمیم به توقف 
سدس��ازی در حوضه دریاچه اورمیه شد و از ابتدای 
دولت یازدهم تا انتهای دولت دوازدهم سدسازی در 

سطح استان های دو طرف دریاچه متوقف گردید.
با توقف سدسازی مقرر شد طرح های انتقال آب به 
دریاچه اورمیه عملیاتی شود تا آب ناشی از نزولات 
جوی به س��مت دریاچه اورمیه هدایت گردد ولی با 
توقف سدسازی، ستاد احیا نتوانست در هدایت آب  

های سطحی به دریاچه اورمیه موفق عمل کند و آب 
ناشی از نزولات جوی به هدر رفت و وضعیت دریاچه 
روز به روز بحرانی تر شد به طوری که در کنار انتقال 
پساب تصفیه شده و هدایت جزئی آب  های سطحی 
به س��مت دریاچه اورمیه، رهاسازی سدهای حوضه 
دریاچ��ه اورمیه تنها روزنه امید برای احیای دریاچه 

تلقی می  شد!
با تداوم خشکسالی ها و کاهش میزان نزولات جوی، 
آب پشت س��دهای آذربایجان شرقی نیز جوابگوی 
نیاز آب شرب و کشاورزی نبود، در همین زمان بود 
که در گوش��ه و کنار استان کشاورزان از عدم تامین 
آب بخش کشاورزی نگران بودند از سوی دیگر ستاد 
احیای دریاچه اورمیه از کاهش میزان رهاسازی آب 
سدها به سمت دریاچه اورمیه ابراز نگرانی کرد و در 
نهایت ش��رکت آب منطقه ای به عنوان تنها متولی 
تامین آب بخش کش��اورزی، صنعتی و ش��رب، آب 
پاکی را روی دس��ت همه ریخ��ت و عنوان کرد که 
تامین آب شرب اولین دغدغه و اولویت این شرکت 
است و تامین آب شرب مردم منطقه در اولویت قرار 
داش��ته و ضرورت دارد بخش کش��اورزی و صنعت 
نسبت به تغییر رویکرد و صرفه جویی در مصرف آب 

اقدام کنند.
  ای�ن روزه�ا دریاچ�ه اورمی�ه در بدترین 

وضعیت تاریخ خود به سر می برد!
 Dokkuz کارشناس ارشد عمران سد از دانشگاه
eylül ازمی��ر ترکی��ه با اش��اره بر ض��رورت توقف 
سدس��ازی در حوضه دریاچ��ه اورمیه از وضعیت به 

وجود آمده در این موضوع ابراز نگرانی کرد.
مهدی عیوضی افزود: طرح احیای دریاچه اورمیه 
شامل پنج محور "توقف سدسازی در حوضه دریاچه، 
قطع مطالعات سدس��ازی در منطق��ه، مدیریت آب 
س��دها و لایروبی رودخانه های منته��ی به دریاچه 
اورمی��ه، انتقال آب از رودخانه ارس و تغییر مس��یر 
رودخانه های حوضه به س��مت عمق اصلی دریاچه 

می باشد.
وی اضاف��ه کرد: ای��ن روزها دریاچ��ه اورمیه در 
بدترین وضعیت تاریخ خود به سر می برد به  طوری 
که از ۳۰ میلیارد مترمکعب آب پیشین، فقط حدود 
یک میلیارد مترمکعب باقی مانده اس��ت که بسیار 

نگران کننده است!
عیوضی تاکید کرد: روزی نیست که کارشناسان، 
مس��ئولان و مردم از طریق رس��انه های مختلف به 
بی��ان عمق نگرانی خود از خش��ک ش��دن دریاچه 
اورمیه نپردازند و مضاف بر آن، برگزاری سمینارها، 

کنفرانس ه��ا، همایش ه��ا، طرح ها، پروژه ه��ا و ارائه 
راهکارهای متعدد در این س��ال ها اجرایی ش��ده تا 
دریاچه مجدداً به مسیر احیا بازگردانده شود اما فعاً 

به نتیجه نرسیده است!
کارش��ناس ارشد عمران س��د از دانشگاه ۹ ایلول 
Dokkuz eylül ازمی��ر ترکیه یادآور ش��د: اما در 
ای��ن میان برخی مدیران دولتی بعضاً اظهارنظرهای 
تأمل برانگیزی می کنند که با تشریح و تبیین تأثیر 
سدس��ازی در روند خشک ش��دن دریاچه اورمیه از 
زبان برخی کارشناس��ان، متخصصین، مس��ئولان و 
وزرا به واکاوی یک اظهارنظر مدیر دولتی می پردازم 
که اظهارنظرش سوژه رسانه ها شده و حتی واکنش 
مردم عادی با ابتدایی ترین معلومات عمومی را نیز بر 
انگیخت!؟ وی در بخش دیگری از اظهارات خود تاثیر 
سدسازی در سرنوشت متفاوت دو دریاچه در ایران 

و ترکیه را مورد توجه قرار داد و گفت: دریاچه های 
اورمی��ه و وان در یک اقلیم آب و هوایی قرار دارند و 
اگر خشکسالی و کمبود بارش باشد هر دو دریاچه از 
آن متاثر می ش��وند نه این که یکی به حال احتضار 

درآید و دیگری در شرایط طبیعی سیر کند!
عیوضی تاکید کرد: اگر گرم شدن زمین و اقلیم به 
طور کلی، موجب خشک شدن دریاچه اورمیه شده 
باشد این وضع باید دامن گیر دریاچه وان هم می شد 
در حالی که دریاچه وان حدود دو متر افزایش ارتفاع 

را نیز در این چند سال اخیر داشته است!
ب��ه گفت��ه او متاس��فانه بالغ بر ۷۴ س��د بزرگ و 
کوچ��ک در حوضه آب��ی دریاچه اورمی��ه در داخل 
استانهای آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی و حتی 
کردس��تان احداث شده و یا در حال احداث هستند 
که از جمله آنها می توان به س��دهای پارام، چوغان، 

نهند، ملک کیان، آمند، قلعه چای، مقصودلو، اردلان، 
تاجی��ار، ما یعق��وب، تیل در آذربایجان ش��رقی و 
سدهای حسنلو، ده گرچی اشنویه، زولا، گوگردچی، 
ش��هرچائی اورمیه، شهید کاظمی، قوشاچای، نازلو، 
دیرعلی، چپرآباد، باراندوز، خراس��انه در آذربایجان 
غربی و سدهای چراغ ویس، سنته، مرخز در استان 

کردستان اشاره نمود.
  ث�روت بی پایانی در دریاچه اورمیه نهفته 

است که باید قدرش را دانست!
یک استاد بیولوژی دانشگاه یوزییل وان ترکیه نیز 
با اشاره به اینکه مشکل دریاچه اورمیه، مشکل ایران 
نیست گفت: این مشکل متعلق به کل دنیا می باشد 
و لذا وظیفه ما را در پاسخگویی به نسل های آینده 

سنگین تر می کند.
فوزی اوزگوکجه افزود: زیبایی های موجود در این 
دریاچه بی نظیر بوده و ثروت بی پایانی در آن نهفته 
است از این رو همه متخصصان دنیا وظیفه دارند با 
ایران همکاری نمایند تا مشکل دریاچه اورمیه حل 

گردد مخصوصاً کشور ما که همسایه ایران هستیم.
این زیست ش��ناس تورک ادامه داد: صرفاً تبخیر 
آب عامل خشک ش��دن دریاچه اورمیه نشده است 
بلکه با توجه به خشکسالی موجود در منطقه، بخش 
کش��اورزی از منابع زیرزمینی اس��تفاده بیش��تری 
کرده اس��ت لذا برای مدیریت منابع آب زیرزمینی 
حفر چاههای غیرمجاز کشاورزی باید متوقف شود 
چرا که برداش��ت ب��ی رویه آب نه تنه��ا آبهای زیر 
زمین��ی را کاهش می دهده بلک��ه باعث انتقال آب 
ش��ور از دریاچه به چاهها می گردد که لطماتش به 
اکوسیستم و کشاورزی بسیار بیشتر از خشک شدن 

دریاچه است.
وی اضافه کرد: اگر تاکنون مقوله ای به نام خشک 
شدن دریاچه وان، ترکیه را به چالش نکشیده است 
به این علت اس��ت که ما توانسته ایم با چند راهکار 
دریاچه وان را حفظ نماییم اول اینکه، به طور جدی 
و عملیاتی چاه های آب حاشیه و اطراف دریاچه وان 
را مدیریت کرده ایم و دوم اینکه سدسازی را کنترل 

کرده و بیش از حد آب جلوگیری می کنیم!
اوزگوکجه با ذکر این نکته که همواره مقدار قابل 
ماحظه ای آب در حوضه آبخیز دریاچه ها به هدر 
می رود یادآور ش��د: ولی آب هدر رفته الزاماً همان 
آب تبخیر شده پشُت سدها و یا مسیر رودخانه های 
منتهی به دریاچه نیست بلکه بعضاً از طریق راههای 
زیرزمینی به یک تالاب دیگر منتقل گشته و در آنجا 

انباشت می گردد.

  سرنوشت دریاچه های ایران تنها خشکی 
و عواقب جبران ناپذیر است!

در دنی��ای کنونی یک��ی از عوامل تخریب محیط 
زیست را سدسازی ها عنوان می کنند که می تواند 
آس��یب های جبران ناپذیری به جنگل ها، رودخانه 
ها، کوهس��تان ها، آبخیزها، دریاچ��ه ها، تالاب ها، 
دش��تها و حتی دریاها وارد نمای��د حتی گروهی از 
اس��اتید دانش��گاه ها پا را از این نیز فراتر گذاشته و 
معتقدند که سدس��ازی فعالیتي بیابان زا به حساب 
می آید. آنها می گویند هر س��دّ س��الانه بخشي از 
آب تجدید پذیر کش��ور را تبخی��ر می کند که این 
رقم تا بیش از ۵ میلیارد مترمکعب نیز می رسد که 
موجب تبخیر آب تجدیدپذیر کشور در پشت سدها 
مي شود. متاسفانه در کشور ما سدها سبب تخریب 
یا تهدید جدی اکوسیستم هاي آبي و زیستگاههاي 
وابس��ته به آن در تالاب ها و دریاچه ها ش��ده اند و 
همه کارشناس��ان برای یافتن راهکارهای جدی در 
این زمینه متحدالقول هس��تند اما گوش ش��نوایی 
نیس��ت! با این وضعیتی که برای دریاچه اورمیه به 
وج��ود آمده اس��ت بیم آن م��ی رود که حال نگین 
فیروزه ای آذربایجان روز به روز بدتر شود زیرا طرح 
هایی که از گذشته بر این حوضه آبی تحمیل شده اند 
علیرغم غیرقابل موفق بودن آنها، کماکان ادامه می 

یابند که به ضرر این پهنه آبی خواهد بود!
در ی��ک نگاه گ��ذرا می توان دریاف��ت که دریاچه 
های��ی که همانن��د دریاچه اورمی��ه در اقصی نقاط 
جهان و حتی کشورهای منطقه وجود دارند علیرغم 
خشکس��الی های اخیر روز به روز زیباتر ش��ده و با 
تصمیمات منطقی و کارس��از تصمی��م گیران آنها 
روزهای خوشی در انتظارشان است حال آنکه برای 
تالاب ها و دریاچه های ایران سرنوشتی جز خشکی 

و عواقب جبران ناپذیر متصور نیستیم!

بیتدبیری؛
سدّیبررویدریاچهاورمیه

»عصرآزادی«ازوضعیتنامناسبنگینفیروزهای
آذربایجاندرجدالباپدیدهسدّسازیگزارشمیدهد؛

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

یک زیست شناس 
تورک می گوید صرفاً 
تبخیر آب عامل خشک 
شدن دریاچه اورمیه 

نشده بلکه بخش 
کشاورزی از منابع 
زیرزمینی استفاده 

بیشتری کرده است!
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